

Handschriften / Autographen

Tagebuch von August Tholuck.

Tholuck, August

Berlin, 25.04.1822-01.12.1823

21. Mai 1822

Nutzungsbedingungen

Die Digitalisate des Francke-Portals sind urheberrechtlich geschützt. Sie dürfen für wissenschaftliche und private Zwecke heruntergeladen und ausgedruckt werden. Vorhandene Herkunftsbezeichnungen dürfen dabei nicht entfernt werden.

Eine kommerzielle oder institutionelle Nutzung oder Veröffentlichung dieser Inhalte ist ohne vorheriges schriftliches Einverständnis des Studienzentrums August Hermann Francke der Franckeschen Stiftungen nicht gestattet, das ggf. auf weitere Institutionen als Rechteinhaber verweist. Für die Veröffentlichung der Digitalisate können gemäß der Gebührenordnung der Franckeschen Stiftungen Entgelte erhoben werden.

Zur Erteilung einer Veröffentlichungsgenehmigung wenden Sie sich bitte an die Leiterin des Studienzentrums, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle (studienzentrum@francke-halle.de)

Terms of use

All digital documents of the Francke-Portal are protected by copyright. They may be downloaded and printed only for non-commercial educational, research and private purposes. Attached provenance marks may not be removed.

Commercial or institutional use or publication of these digital documents in printed or digital form is not allowed without obtaining prior written permission by the Study Center August Hermann Francke of the Francke Foundations which can refer to other institutions as right holders. If digital documents are published, the Study Center is entitled to charge a fee in accordance with the scale of charges of the Francke Foundations.

For reproduction requests and permissions, please contact the head of the Study Center, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle (studienzentrum@francke-halle.de)

[urn:nbn:de:gbv:ha33-1-174156](https://nbn-resolving.org/urn:nbn:de:gbv:ha33-1-174156)

ich muss aus eigener Erfahrung schließen dass der Grund davon Stolz
ist. Jedoch wird nun aber mein eigener Stolz auf die Probe
gesetzt und ich dachte auch sagbar wie auch gestern nach innen
sine griechischen Insel in die Einsamkeit. Aber armes Mensch.
Körpers du denn immer wieder, dass du dir nicht selbst
entfliehen kannst? Ist nicht auch dies Stolz, dass ich lieber
jenen Bedrückungen meines Herzens, die andere und auch ich
selbst meinem Herzen so zu füge, entfliehen will, als kindlich
um neue Kraft bitten? Ich muss noch ganz anders werden.
— So lange ich in der Einsamkeit war, wurden alle jene Tugenden
u. Vorurtheile nach gar nicht hervorgehoben. Seitdem ich in
der Welt stehe, kommt eine nach der andern ans Licht.
Doch das reiche, eile, wie du verheimlichst! — Ich fühle
auch stets im Umgange mit andern, bewundern lohen werden
mich manche können, aber für einen rechten Diener hi wird
nicht einmal gehalten. Das verhindert mein Selbstgefühl, das
mich wie ein Schatten begleitet.

[illegible]

از افکر و حال نفسی و اقدار حق در حق را
Hellen. Nein. O heiliger mässiger Jesu du! gib dass ich mag mässig seyn wie du.
Dass in jedem Momente ich möge bedacht seyn wie der alte
Adam getödtet werde.

Dienst. 22 Mai 22 Had I begun to write these lines a quarter of
an hour sooner, I should have been able to give a fair descrip-
tion of this day. I rose with heavenly feelings, delivering me
over entirely to my Lord. I was discomfited not a little by
seeing Rich in such a wretched state, but as I prayed for
him and did not think of myself, I had rather good
even from this uncomfortable scene. Oh how sweet it is
to enjoy and to lament all with Him. I then got a letter
from Pell., which together with that of Simons. & Alsh. reminded
me what I owe to my gracious Lord for having used me
as a profitable instrument for these three persons. In the
lecture de Sordiditate I felt uneasy at the number of students
diminishing. If I was entirely given up to him, I should rejoice
heartily hoping that he will turn even this to my best. At
dinner & afterward I was particularly sober and moderate. After
dinner I received the paper on the Mission, which caused me great
hope, as perhaps the whole clergy, Universally & some Counsellors
will sign the paper which will give a general sanction to
this holy cause. But I was soon led to the idea I should do
infinitely better not to form any plan about it. At 6 I took
a walk with Böhle. With him I shall read Kant, with Wilm.
Lyriac: so I shall become all to all in order to win all.
After 6. I resisted to my desire to go to the Barons, but
alas! would to God I had also resisted the desire to leave
again a refreshment at the Inspector. Oh how weak I
am but still I hope to go on improving through the aid
of my gracious merciful Lord. — He has at present